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The Royal Society for the conservation of Nature (RSCN) is implementing an integrated water resources 

management project in Yarmouk forest reserve and the surrounded areas. This project is funded by the 

Prince Albert II of Monaco Foundation. The overall goal of the project is “To apply an integrated water 

natural resources management approach in Yarmouk Forest Reserve that assures a long-term conservation 

and sustainable use of natural water system in the area”. 

 

The project is based on a participatory approach and to encourage various relevant stakeholders and 

targeted local communities to reduce negative impacts on natural water system and its resources. The 

project will initiate a new approach to water conservation in Yarmouk Forest Reserve and it will 

contribute to the national and international effort in wetland and natural water ecosystem conservation 

and management by introducing this new integrated approach as a model that can be replicated in other 

areas in Jordan and in the Middle East region. The project will include activities related to integrated 

water resources management, including sustainable agricultural practices programs, as well as awareness 

and capacity building. 

 

Yarmouk Forest Reserve is located in the north-western parts of Jordan, at the border with Golan hill. 

 

The Goals: 

 

 Conserve natural water ecosystems of national and global importance at Yarmouk Forest 

Reserve, and encourage ecologically sound and economically viable land use activities in 

Yarmouk catchment by effectively developing a conservation management plan that will reduce 

the negative effect on water natural ecosystems in Yarmouk Forest Reserve. 

 Increase the level of awareness and understanding of the water conservation values and empower 

local communities’ targeted groups to participate effectively in conservation of natural water 

resources. 

 Reduce the impact of unsustainable agricultural practices on water natural resources using 

alternative sustainable farming system enterprise that builds upon traditional knowledge in a 

participatory approach. 

  



إجراءات عاجلة لتعزيز مجتمع الرخمة المصري في 

 البلقان وتأمين مسار الهجرة لها
 

 (2021- 2018)أمارة موناكو -الممول من مؤسسة الأمير ألبرت الثاني

لمتكاملة للمياه في محمية غابات اليرموك وما حولها، وذلك من تعمل الجمعية الملكية لحماية الطبيعة على تنفيذ مشروع خاص بالإدارة ا

 خلال اتفاقية بتمويل من مؤسسة الأمير ألبرت الثاني. ويهدف المشروع الى تطبيق نهج متكامل لإدارة الموارد المائية الطبيعية في محمية

مستدام للموارد المائية في المنطقة. هذا ويرتكز المشروع غابات اليرموك والتي تضمن المحافظة على نظام المياه الطبيعي، والاستخدام ال

على النهج التشاركي وتشجيع أصحاب العلاقة والمجتمعات المحلية المستهدفة للمحافظة على النظام الطبيعي للموارد المائية في المنطقة. 

ة في الأراضي الرطبة والمياه الطبيعية من خلال إدخال كما يساهم هذا المشروع في الجهود الوطنية والدولية في صيانة وإدارة النظم البيئي

هذا النهج المتكامل كنموذج يمكن تكراره في مناطق أخرى في الأردن، وعلى مستوى منطقة الشرق الأوسط أيضاً. ويتضمن المشروع 

 .الإضافة الى التوعية وبناء القدراتأنشطة تتعلق بالإدارة المتكاملة للموارد المائية ومنها برامج الممارسات الزراعية المستدامة، ب

ويشار الى أن محمية غابات اليرموك والتي أسستها الجمعية الملكية لحماية الطبيعة تقع في الأجزاء الشمالية الغربية من الأردن على 

 .الحدود مع هضبة الجولان

 

 :الهدف العام للمشروع

 

تطبيق نهج متكامل لإدارة الموارد المائية الطبيعية في محمية غابات اليرموك، والتي تضمن المحافظة على نظام المياه الطبيعي، 

 .والاستخدام المستدام للموارد المائية في المنطقة

 

 :أهم المخرجات

 

 ات الزراعية الصديقة للبيئة، والتي تشمل بناء القدرات في مجال الممارسات الصديقة للتوفير في استهلاك المياه، والممارس

تقنيات الحصاد المائي والري. بالإضافة الى البرامج الخاصة بالتخطيط البيئي المتكامل وإدارة الموارد المائية، وكذلك تشجيع 

 .الاستخدام المستدام لخدمات النظام البيئي المتعلقة بالأحواض المائية

 اقتصادية لمحمية غابات اليرموك كأساس لتنفيذ التخطيط والادارة البيئية المتكاملة للموارد اجراء دراسات بيئية، واجتماعية، و

 .المائية

  تطوير خطة متكاملة لإدارة النظام المائي الطبيعي في محمية غابات اليرموك، والمناطق المحيطة فيها وفقا لمنهج الادارة

 .المتكاملة للموارد المائية

 لمشاركة المجتمعات، المحلية وأصحاب العلاقة المعنيين تطوير استراتيجية شاملة. 

 تطوير وتنفيذ نموذج عمل ريادي ايضاحي لنظام خاص بالزراعة المستدامة. 

 .نشر وتعزيز أفضل الممارسات في مجال الزراعة المستدامة، وادارة الموارد المائية في الاردن والاقليم 


